



Handbook

國立臺灣大學 National Taiwan University

2022 __ 2023

O 1 數字臺大 Data NTU

成立年份

Established in

1928

校地面積

34,151 公頃 ha¹

1 附設醫院 Affiliated Hospital ²

4 圖書館 Library³

- 1. 校地佔全臺 1% 土地面積
- 2. 總院:金山分院、北護分院、新竹分院、竹東分院、雲林分院、癌醫中心分院
- 3. 校總部、社科學院、醫學院、法律學院
- 1. NTU campus occupies 1% of the land area of Taiwan
- NTU Hospital: Jin-Shan Branch, Bei-Hu Branch, Hsin-Chu Branch, Chu-Tung Branch, Yun-Lin Branch, NTU Cancer Center Branch
- 3. Libraries (Main Library, Koo Chen-Fu Memorial Library, Medical Library, Law Library)



58 學士班 Bachelor's Degree Programs⁵

4. 合國際學院、創新設計學院、重點科技研究學院、共同教育中心、進修推廣學院等

- 5. 含 56 個學系,與 2 個學士學位學程
- 合 51 個系所合一、57 個獨立所、34 個學位學程,與管理學院碩士在職專 班、復旦境外專班、企業管理碩士專班、創業創新管理碩士在職專班等 4 個
- Including the International College, D-School, Graduate School of Advanced Technology, Center for General Education, and School of Professional Education and Continuing Studies
- Including 56 departments and two independent degree programs
- Including 51 combined department/graduate institutes, 57 independent institutes, 34 degree programs, as well as four business administration programs: the EMBA program, the NTU-Fudan program, the Global MBA program, and the Entrepreneurship and Innovation MBA



146 研究所
Graduate Institutes 6

教職員數 Number of Faculty and Staff



- 教職員數包含專任教師、兼任教師、職員及約用人員

Includes full-time faculty, adjunct faculty, staff, and contract employees

- 教師 Faculty 2.048
- 職員與約用人員 Staff 1,561
- ■兼任教師 Adjunct Faculty 2,118

1

學生數 Students **35,043**





圖書館館藏

圖書館館藏 430 多萬冊圖書、350 多萬冊電子書、13 萬種期刊(包含電子期刊及公開取用電子期刊)、資料庫 600 多種。

國內首座圖書館「自動化書庫」自 2018 年 10 月正式啟用。增加至少 120 萬冊的高密度典藏空間,透過自動倉儲系統可在 2 分鐘內取出所需館藏。

Library Collection

The NTU Library collection contains over 4.3 million physical books, 3.5 million digital books, and 130,000 periodicals (including digital periodicals and open access digital periodicals), as well as more than 600 databases.

NTU Library launched the nation's first automated storage and retrieval system in October 2018. The system provides a high-density storage space sufficient to hold at least 1.2 million volumes. System users can obtain their desired volume within two minutes.

研究表現

9個學科領域排名前 50名

QS 五大主領域排名:



世界大學排名

2023 泰晤士報世界大學排名: **187** 2023 QS 世界大學排名: **77**



國際連結

- 境外學生數 4,020、來自 89 國 (包含僑生、陸生、國際學位生、雙聯學位 生、交換訪問短期生、華語生)
- 姊妹校 642 所
- 學生交換計畫數 **703**、涵蓋 **51** 國、**407** 校

社會責任

每年約籌組逾 **50** 組社會服務隊,參與學生達 1,300 人次,被服務者超過 4,000 人次,服務時數逾

76,000 小時



安心向學

自籌及募款核撥之獎助學金總額超過新臺幣 4 億元 (不含政府各類助學措施、公設獎助學金、急難救助),受益學生人數達 1 萬 5 千餘人。

學習與生活

希望獎學金,大一新生第一年補助 6 至 10 萬(低收入戶每學年 10 萬、中低收入戶及特殊境遇家庭每學年 6 萬),二年級至畢業前,鼓勵具前述身分資格的學生,前一學年系組排名前 30% 且符合修課規定者,每學年續領 6 至 10 萬(分上、下學期發放)。

提供 26 棟學生宿舍,總床位數約 12,000 床。

本校有 **426** 個學生社團,性質涵蓋體適能、服務、聯誼、康樂、學術、學藝、自治及綜合等八大類。

Research Performance

Ranked in the top 50 in nine academic disciplines

Ranking in QS's Five Main Subjects



World University Rankings

2023 Times Higher Education World University Ranking: **187**

2022 QS World University Ranking: **77**



Global NTU

4,020 international students from 89 countries

(including international students, students from Mainland China, international degree students, dual degree students, exchange/visiting/shortterm students, and Chinese language students)

- 642 partner universities
- 703 student exchange programs in 51 countries and 407 schools

Social Responsibility

Every year NTU has over **50** social service teams which are joined by around 1,300 students and serve more than 4,000 people. Service hours surpass **76,000**.

Worry-Free Learning



NTU used self-financing and fundraising drives to raise more than NT\$ 400 million for scholarships and grants (exclusive of all kinds of government grants, public scholarships and grants, and emergency aid), benefitting more than 15,000 students.

Learning and Lifestyle



The Hope Scholarship grants NT\$ 60,000-100,000 to freshmen in their first year (NT\$ 100,000 to low income freshmen and NT\$ 60,000 to mid-to-low income freshmen and other disadvantaged students in special circumstances). Starting from their 2nd year of study, the students who are in the top 30% of their class in the previous academic year and meet the requirements of course selection regulations may continue to receive this scholarship each academic year (the scholarship would be provided each semester).

Student Associations: 426

26 student dormitories with a total of 12,000 beds

02學習與生活 Campus Learning

擴大希望,爭取菁英

本校自 108 學年度起積極推動各式措施招收多元 背景學生,一方面以希望入學招收各類別經濟 或文化不利學生,名額由 108 學年 35 名逐年擴 增至 111 學年 106 名,已達成四年三倍的招生目 標,再藉由希望獎學金與弱勢學生入學考試補 助計畫,結合現有資源協助弱勢學生專心學習。

設立傅鐘獎學金,辦理實體及線上招生宣傳與全國學子交流意見,吸引優秀學生就讀,期望所有

學生善用臺大資源學習成長,未來能發揮所長, 以利他精神貢獻社會發展並實踐夢想。另,為促 進人才培育、提昇學士班學生學習風氣,鼓勵 學術領域優異表現,自111學年起設置臺大校長 獎,提供學士班二年級至修業年限最高年級,前 一學年課業表現優異在學系前2%學生,等同一 學年學雜費全額之獎學金,獲獎之評選標準及評 選程序,由各學系自訂施行細則。 CHTUSS

招收多元背景學生 Recruiting Students from Diverse Backgrounds



Increasing Diversity and Attracting Elites

NTU has been pushing for diversity and inclusion via different measures since the 2019-20 academic year. For example, NTU launched the Hope Admission Scheme to admit culturally diverse and economically disadvantaged students. As students admitted via the scheme climbed steadily from 35 in 2019 to 106 in 2022, the project tripled the number of recipients within a four-year span. By utilizing available resources, NTU aims to combine the Hope Scholarship and the NTU Entrance Examinations fees subsidy program to provide additional assistance for disadvantaged students.

NTU established the Fu Bell Scholarship and held onsite and online admission events to exchange ideas with students from across Taiwan. Besides aiming to attract the most outstanding students to its halls, NTU expects all admitted students to utilize university resources with utmost efficiency, leverage their strengths in the future, observe the spirit of altruism in society, and realize their dreams. Starting from the 2022-23 academic year, NTU established the NTU Presidential Award, which is aimed at cultivating talent, encouraging student learning, and boosting academic achievement in the undergraduate program. The award is presented to the top 2% of sophomore students in each department. Each recipient receives a scholarship that amounts to full tuition and fees for one academic year. Specific evaluation criteria and screening processes are individually drafted by each department.





服務學習暨社會服務隊成果發表會 Service achievement sharing session for service learning and social service teams

社會責任與服務實踐

臺大學生向來積極結合所學、專長關懷生長的 土地與人群,甚至前進國內外偏鄉服務。本校每 年開設逾 500 門服務學習課程,籌組 50 餘個社 會服務隊,前往臺灣東部山區部落、離島漁村 社區及國外如印度、馬來西亞、泰北等國,推 行育樂生活營、醫療服務、課業輔導、永續環 保等服務。校方為支持學生將服務的精神帶入 國內外偏鄉,另提供專業性及偏鄉服務補助, 並支援長期深耕定點服務計畫。



開設逾 500 門服務學習課程,

籌組 5 ↑ 餘個社會服務隊

Every year, NTU offers over 500 service-learning courses and organizes more than 50 social service teams



Social Responsibility and Service Practice

NTU students are known for applying their knowledge and skills towards caring for the land where they grew up and the people who inhabit it. Some students travel to remote communities to offer assistance. The university offers more than 500 service courses each year and organizes over 50 social service teams to support communities in remote mountainous areas in eastern Taiwan, fishing villages on offshore islands, and overseas locations such as India, Malaysia, and northern Thailand. The teams contribute to recreational activities, health care, tutoring, environmental protection, and sustainability. To promote students' efforts to bring the spirit of service to remote communities at home and abroad, NTU provides professional and remote community service subsidies and supports long-term extended projects to specific communities.



Stanley Wang **D-School @NTU** 台大創新設計學院



來自跨學院的學生共同創造與實踐音樂藝術之美 The collaboration of music creation between interdisciplinary students

臺大創新設計學院(D-School)

為全面推動創新與創造能力的教育,培養跨領域的創新設計與創造實作的能力,本校 2015 年在校友王大壯(Stanley Wang)的捐款下成立臺大創新設計學院(Stanley Wang D-School @ NTU,以下簡稱 D-School),成為臺大校級功能性單位,是臺灣第一個有實體空間和課程的「虛擬學院」。2021年8月轉型為兼具教學與研究性質之功能性學院,以「創新、創業、創生」為發展主軸,作為臺大未來大學之創新教研實驗沙盒,創立「創新領域學士學位學程」連結各學院與單位研發創新課程與方案,快速因應世界變遷與趨勢,培養未來跨領域創新人才。

第一屆創新領域學士學位學程 Welcome Party
The welcome party of 1st Trans-disciplinary Bachelor Degree Program





110 學年,開設 84 門課 1.928 修課人次

In 2021, offered 84 classes with total attendance of 1,928 students



「在地展齡:家文化專題」課程與兩廳院合作,開啟青銀共創的可能性(照片提供:國家兩廳院)

D-School

The Stanley Wang D-School@NTU (D-School) is committed to inspiring our society to undertake changes for a better and brighter future. Since its establishment in March 2015, the D-School has promoted education focused on innovation and creativity with the goal of building a learners-centered interdisciplinary environment for teaching and research. In August 2021, the D-School was transformed into a functional college that is both teaching- and research-oriented, with "Innovation, Entrepreneurship, and Creation" as the hallmarks of its development. Having been given the role of an experimental sandbox in teaching and research for Future NTU, the D-School established the "Trans-disciplinary Bachelor Degree Program" to bring together both R&D and innovative courses and programs from NTU's various colleges and units, with the objectives of adapting to current trends and a changing world, as well as cultivating talent that spans many different disciplines.

[&]quot;Active Ageing in Place: Home Culture", collaborating with National Theater and Concert Hall, Taipei (Photo provided by National Theater and Concert Hall, Taipei)

03國際連結 Global NTU



臺大駐臺代表高峰會 NTU Summit of Foreign Representatives in Taiwan

鼓勵學生勇敢實現出國學習夢想

共有 **50** 國 **694** 項交換學生計畫

By offering nearly 694 exchange student programs across 50 countries



Encouraging Students to Pursue Their Dreams Abroad

To broaden students' international perspectives and experiences, facilitate academic and cultural exchanges with higher education institutions across the globe, and cultivate internationally competitive talent, NTU hosts multiple dedicated projects and grants. For example, the National Taiwan University Voyage of Aspirations Scholarship was launched in 2019 to open more doors for disadvantaged students to join exchange programs. With such support, the financial burden of studying abroad is greatly mitigated, so that students can focus on developing their international competitiveness and freely explore potential opportunities on the international stage.

In addition, the Y.L. Lin Hung Tai Education Foundation – NTU Project provides Y.L. Scholarships to nurture talent in Taiwan. By encouraging students to design the courses as well as participate in on-site practices, we aim to nurture proactive students with ambitious long-term vision and a commitment to contributing to Taiwan's development. Such financial support enables the students to smoothly study abroad and acquire the capabilities needed to execute and actualize their projects after returning to Taiwan.





堉璘人才培育計畫 - 設計思考工作坊 Y.L. Lin Talent Training Program - Design Workshop





境外學生線上教育展 NTU Online Educational Expo

打破疫情限制強化線上招生亮點

即使境外招生在疫情影響下,過往出國參加教育展、入校辦理招生説明會等實體宣傳活動受到限制,本校仍積極轉型為各式線上活動。本校除參與各國線上教育展,也主動出擊,辦理境外學生線上教育展,為使參展者獲得更新穎的體驗,更打造虛擬實境場館,並搭配為境外生特別設計的單一入口招生資訊網,使最新入學資訊更便捷取得且極富趣味,也讓境外學生申請入學詢問度在疫情下不減反增。

Increasing Enrollment Despite Pandemic Restrictions

Owing to limitations caused by the pandemic, NTU moved its participation in international educational exhibitions and student enrollment and orientation activities online. Furthermore, to increase engagement with international students abroad, the university created VR venues and a user-friendly web page designed to offer a space where students can easily access all necessary information regarding enrollment and admissions. NTU's efforts in this regard attracted even more application inquiries from international students during the pandemic.



成功媒合 22 國、58 名學生進入 40 間機構實習

Successfully matched 58 students from 22 countries with internships at 40 different institutions

國際生師徒制實習計畫

本校於 2022 年舉辦全臺第一個專為國際生打造的師徒制暑期實習計畫一「臺大國際引路人計畫」。本校與約 70 個政府部門、駐臺外國機構、企業、新創公司、商會、研究機構與非營利組織等機關合作,由各單位代表擔任境外生之導師,讓境外生除在實習過程中得以結合實務與理論做中學外,也有各領域導師帶領並探索生涯發展,以增加境外生於臺灣實習與就業市場。

首年成功媒合 22 國、58 名學生進入 40 間機構 實習。本校辦理多場職涯培訓工作坊,由各實習 機構之首長或代表分享各自學思歷程與職涯洞 見,並舉辦多場企業參訪與文化體驗活動,強 化境外生進入企業與機構前所應具備之軟實力。



NTU International Mentorship Program

In 2022, NTU launched this pioneering mentorship-style internship program tailor-made for our international students. The program invited members of around 70 government agencies, foreign organizations, corporations, start-ups, business chambers, research institutions, and non-profit organizations to serve as mentors for international students. We hope to provide an opportunity for the students to put their theoretical learnings into practice and inspire the students with new perspectives on life and career under the mentors' guidance. We also hope to enhance international students' competitiveness for the job market and internships here in Taiwan.

In the first year of its rollout, the program welcomed 58 students from 22 countries entering internships from among 40 entities. NTU organized a number of career training workshops, in which heads or representatives of the internship institutions shared their learning and career insights. Company visits and cultural activities further provided international students with advanced preparation prior to entering the workforce.











Taiwan University

10617臺北市羅斯福路四段一號

電話總機 886-2-3366-3366 傳真號碼 886-2-2362-7651

網 址 https://www.ntu.edu.tw

2022 - 2023年 國立臺灣大學簡介

發 行 人 | 管中閔

出版者 國立臺灣大學秘書室 主編: 王根樹

出版年月 2022年12月 ISSN: 2305-4069 GPN: 2009504734